
Consell General de les Valls

Acta Núm. 2/1991

Sessió Extraordinària del dia 5 de febrer de 1991.

El dia 5 de febrer de 1991, dimarts, es reuneix a Casa de la Vall el M.I. Consell General
de les Valls, degudament convocat, per tal de celebrar una Sessió Extraordinària, d’acord amb
l’ordre del dia següent:

Punt únic.
Renúncia del M.I. Sr. Josep Mª Beal Benedico al càrrec de Síndic General.

Sota la presidència del M.I. Sr. Josep Casal Puigcernal, Sub-Síndic General, assisteixen
els membres següents:

Per Canillo Els MM.II. Srs. Climent Palmitjavila Torres, Antoni Casal Man-
dicó, Jordi Font Cabanes, Miquel Casal Casal.

Per Encamp Els MM.II. Srs. Roc Rossell Dolcet, Jordi Mas Torres, Isidre
Torres Pons i Enric Pujal Areny.

Per Ordino Els MM.II. Srs. Joan Naudi Ambatlle, Enric Dolsa Font i Josep
Maria Armengol Adellach.

Per La Massana Els MM.II. Srs. Francesc Grau Esplandiu, Josep Garrallà Ros-
sell, Josep Maria Rossell Pons i Xavier Montané Esplandiu.

Per Andorra la Vella Els MM.II. Srs. Jordi Farràs Forné, Antoni Armengol Vila, Ro-
bert Cassany Vila i Josep Anton Ribes Roca.

Per Sant Julià de Lòria Els MM.II. Srs. Joan Jordi Areny, Josep Cases Baró, Albert Pintat
Santolaria i Joan Obiols Camillo.

Per Escaldes-Engordany Els MM.II. Srs. Miquel Aleix Areny, Marcel.lí Albós Riba, Ramon
Canut Bové i Xavier Espot Miró.

El M.I. Sr. Joan Martínez Benazet de la Parròquia d’Ordino ha excusat la seva absència.

Assisteix també el M.I. Sr. Oscar Ribas Reig, Cap de Govern.

Després de l’oració, i finalitzada la comprovació dels membres assistents a la reunió,
el M.I. Sr. Sub-Síndic General declara oberta la reunió, a dos quarts de cinc de la tarda.

Seguidament, es dóna lectura a l’ordre del dia i s’inicia l’examen del punt en ell referit.



El M.I. Sr. Sub-Síndic General fa donar lectura a la carta del M.I. Sr. Josep Maria Beal
Benedico, que és del tenor literal següent:

“Molt Il.lustre Sr. Sub-Síndic General,
Molt Il.lustres Srs. Consellers Generals,

El 5 de gener de 1990 vaig tenir l’honor d’ésser elegit per aquesta Assemblea com a
Síndic General de les nostres Valls.

Com tots vostès saben, una inoportuna i greu malaltia m’impedí pràcticament d’iniciar la
meva tasca. No fou fins passats més de vuit mesos, durant els quals vaig comptar amb la
benevolència de les Vostres Il.lustres Senyories, que de manera limitada ho vaig poder fer.

Durant quatre mesos, he intentat servir el nostre país el millor que he pogut i la meva
voluntat era seguir-ho fent cada vegada en millors condicions. Malauradament una
recent complicació de la meva malaltia que m’afecta a la visió ha estroncat el meu desig,
ja que em representa un impediment total per a l’exercici de la meva funció.

És per aquesta raó que contra el que jo desitjaria i amb el sentiment que podeu
comprendre, em veig en la necessitat de demanar al M.I. Consell General que vulgui
acceptar la meva renúncia al càrrec de Síndic General.

Un sol mot final que resum avui el meu sentiment envers Vostres Molt Il.lustres
Senyories: Gràcies.

Visca el Consell General!

Visca Andorra!

Josep Mª Beal Benedico”.

Així mateix fa donar lectura al certificat mèdic que acompanya a aquesta carta (Reg.
Núm. 95-A del 5-2-91).

El M.I. Sr. Sub-Síndic General explica que la Comissió Permanent, en la seva reunió del
dia 31 de gener proppassat, va acceptar per unanimitat aquesta renúncia.

Seguidament, pregunta als MM.II. Srs. Consellers si accepten la renúncia del M.I. Sr. Josep
Maria Beal Benedico del càrrec de Síndic General. La renúncia resulta acceptada per unanimitat.

El M.I. Sr. Climent Palmitjavila demana que consti en acta la manifestació següent:

“Voldria en nom dels Consellers sotasignants adreçar unes paraules al Síndic, Molt
Il.lustre Senyor, Josep Maria Beal i Benedico, el qual, malgrat la seva absència física és,
per tots nosaltres, present.

Declaració dels Consellers Generals sotasignants.

A través nostre, a l’inici de la present legislatura, el poble d’Andorra ens va donar en
Vostra Molt Il.lustre Senyoria un Síndic, perquè més enllà de presidir aquesta secular
Assemblea, dirigir el treball parlamentari i moderar els debats, seguís ostentant la
representació del Poble Andorrà.
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El càrrec de Síndic General és percebut i sentit per tothom com el símbol i culminació
representativa de les institucions elegides andorranes i, com a tal, la seva orientació
política és a la vegada causa i efecte de la del país.

La primera expressió del que havia d’ésser l’orientació política durant el vostre mandat, la
vàreu fer en el discurs de presa de possessió en el què vàreu identificar com a temes polítics
cabdals el de la constitucionalització del nostre país i la moralització de la vida pública.

Amb aquella visió clara que permet destriar l’essencial del contingent i l’arrel de les
derivacions, vau marcar com a tasca del Consell General allò que tots els ciutadans d’Andorra
anhelen: dotar a Andorra d’una Constitució escrita que permeti d’una vegada per totes, sentar
els fonaments institucionals de l’Andorra moderna, política, econòmica i social.

Havíeu marcat la fita a aconseguir i no us mancava l’entusiasme de ciutadà, el rigor
d’home polític honest, el coratge d’un vertader demòcrata.

Us ha mancat, però, la salut sense la qual heu decidit que no podíeu portar a cap tot
allò pel què havíeu sigut elegit.

Durant aquesta anyada, junt amb el vostre company de Sindicatura, amb un coratge
exemplar i una força de voluntat admirable, heu lluitat per a poder assegurar les
obligacions del càrrec. A la fi, amb igual coratge i força i amb la dignitat pròpia dels
andorrans d’abans, forçat per la malaltia, heu volgut renunciar al càrrec.

El que importa és obrir el camí, és la fita a assolir; els fruits depenen de contingències
de tota mena, però els recollirà el poble car quan Andorra tindrà per fi la Constitució
escrita, veureu assolida la vostra il.lusió política que és la de tots els andorrans.

Molt Il.lustre Senyor, en aquests moments solemnes en els quals la importància històrica
pública coincideix amb una dura prova personal, tot el poble d’Andorra, del qual aquesta
Cambra és la representació genuïna, us agraeix la vostra dedicació i el vostre coratge.

Tots desitgem que el vostre restabliment us permeti amb l’ajuda de Déu, retornar aviat
a la vida pública en la què teniu ja un lloc d’honor.”

Hi han les signatures dels MM.II. Srs. Climent Palmitjavila, Antoni Casal, Miquel Casal,
Joan Naudi, Enric Dolsa, Joan Martínez, Josep Maria Armengol, Francesc Grau, Josep Maria
Rossell, Xavier Montané, Jordi Farràs, Antoni Armengol, Robert Cassany, Josep Anton Ribes,
Miquel Aleix, Marcel.lí Albós, Ramon Canut i Xavier Espot.

El M.I. Sr. Roc Rossell diu que, en nom dels MM.II. Srs. Consellers de la minoria, lamenta
que la malaltia hagi apartat al M.I. Sr. Josep Maria Beal i formula el desig de que tingui una
prompta i total recuperació i que ben aviat pugui tornar a la vida pública.

El M.I. Sr. Francesc Grau diu que els quatre MM.II. Srs. Consellers Generals per la
Parròquia de La Massana s’adhereixen a la constància feta pel M.I. Sr. Climent Palmitjavila.

El M.I. Sr. Cap de Govern demana que consti en acta la manifestació següent:

“El Govern vol fer constar avui, davant aquesta M.I. Assemblea parlamentària, el seu
respecte i agraïment al Síndic Josep Maria Beal.

Respecte per l’home que, amb un alt sentit de l’Estat ha assumit durant un any, malgrat
la crueltat del destí que el colpejava, el seu alt càrrec institucional.
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Puc testimoniar que en els darrers mesos he mantingut amb el Síndic Josep Maria Beal
sovintejades reunions de treball, en el decurs de les quals he exposat al President
d’aquesta M.I. Assemblea l’evolució i incidències de la política del Govern de l’Estat
Andorrà. En la seva persona hem trobat sempre, tant els diferents Consellers de
l’Executiu com jo mateix, un interlocutor disposat a escoltar i obert al diàleg. Els seus
consells i punts de vista han estat, molt sovint profitosos pel meu Govern.

Agraïment al polític, que malgrat la malaltia ha sabut orientar l’endegament d’un procés
constituent que ha de permetre, en el decurs dels propers mesos, la vertebració d’un
Estat de Dret modern i democràtic.

Crec fermament que el Síndic Josep Maria Beal ha fet una contribució important per a
la modernització d’Andorra, i la història li retrà el merescut homenatge.”

El M.I. Sr. Sub-Síndic General demana que consti en acta la manifestació següent:

“En aquestes especials circumstàncies que avui ens trobem, i com a Sub-Síndic General,
vull agrair ben sincerament al M.I. Sr. Josep Maria Beal el gran esforç que ha realitzat durant
tot el període en què ha ocupat el càrrec de Síndic General, així com també les mostres de
suport i de confiança envers la meva persona, que en tot moment ha evidenciat.

En efecte, als pocs dies d’ésser elegit Síndic General, es manifestava la greu malaltia
que l’ha portat finalment a haver de prendre la decisió que avui s’acaba de formalitzar
i que tots lamentem profundament.

Durant aquest temps he pogut comprovar personalment la seva gran voluntat de treball,
el seu esperit de superació i, sobretot, la seva gran enteresa.

En cap moment he pogut veure en ell el més mínim desànim o símptoma d’abatiment, ans el contrari,
les seves paraules sempre han estat inspirades per l’esperança d’un futur millor, i de recolzament i
d’estímul, perquè tots plegats treballéssim pel progrés del nostre país, pel qual ell sempre ha lluitat.

Avui, quan amb la lluïdesa que sempre l’ha caracteritzat ha presentat la seva renúncia
al càrrec de Síndic General, no puc fer res més que respectar la seva decisió, perquè sé
que ha estat presa de forma meditada i ponderada, i que no ha maldat en esforços per
evitar que hagués d’arribar a aquest extrem.

Valguin doncs aquestes senzilles paraules per a testimoniar-li el meu reconeixement i
per a formular els més sincers vots per la seva prompta recuperació.

Andorra necessita l’aportació de persones com el M.I. Sr. Josep Maria Beal.

Que ben aviat el puguem tornar a veure entre nosaltres!!”

Finalment, el M.I. Sr. Sub-Síndic General diu que properament es convocarà una nova
sessió per a procedir a l’elecció de Síndic General i que la Comissió Permanent ja examinarà
el procediment.

Havent-se esgotat l’ordre del dia, el M.I. Sr. Sub-Síndic General aixeca la sessió. Són
tres quarts de cinc de la tarda.

P.O. del M.I. Consell General
El Secretari General V. i P.

El Sub-Síndic General
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